
P R O T O K Ó Ł  Nr III/2013 
z obrad XXXII Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawski e 

z/s w Mszanowie  
 
 

Sesja odbyła się w dniu 6 marca 2013 roku, w sali narad Gminnego Centrum Kultury w 
Mszanowie i trwała do godz. 16:40. 
O godz. 10:30 Przewodniczący Rady Gminy Roman Biegajski otworzył XXXII Sesję Rady 
Gminy. Po powitaniu radnych i gości oświadczył, iż zgodnie z listą obecności w posiedzeniu 
uczestniczą wszyscy radni. 
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 
Spoza członków Rady w Sesji uczestniczyli: 
- Wójt Tomasz Waruszewski 
- Komendant Powiatowy Policji w Nowym Mieście Lubawskim Mieczysław Wójcik 
- Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej w Nowym Mieście Lubawskim Jacek 
Auda 
- radny powiatu nowomiejskiego Wacław Jabłoński  
- Sekretarz Agnieszka Paturalska-Miehlau  
- radca prawny Zbigniew Drzystek  
- Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty Krystyna Danielewska  
- Dyrektor Gminnej Biblioteki Publicznej Halina Kaczmarska 
- Dyrektor Gminnego Centrum Kultury Andrzej Andrzejewski  
- Prezes Zakładu Usług Komunalnych Leszek Moczadło 
- Komendant Gminny OSP Janusz Łupaczewski 
- Pani Izabella Rożen – Biuro Planistyczne w Olsztynie  
- Kierownik Referatu Inwestycji Stanisław Bielecki 
- insp.ds ochrony środowiska Alina Ławicka 
- sołtysi wymienieni w załączniku nr 2 do protokołu  
 
Porządek obrad:  

1. Otwarcie i stwierdzenie quorum. 
2. Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
3. Wybór sekretarza obrad. 
4. Przyjęcie protokołu z XXXI Sesji Rady Gminy. 
5. Informacja o działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
6. Zapytania i wnioski. 
7. Informacja Komendy Powiatowej Policji oraz Komendy Powiatowej Państwowej Straży 

Pożarnej o stanie bezpieczeństwa gminy.  
a) wystąpienie Komendanta Komendy Powiatowej Policji w Nowym Mieście Lubawskim, 
b) wystąpienie Komendanta Komendy Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej w 

Nowym Mieście Lubawskim. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 

zagospodarowania przestrzennego gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na rok 2013. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie wyodrębnienia funduszu sołeckiego na rok 2014. 
12. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości i porządku 

na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym Mieście 
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Lubawskim z/s w Gwiździnach.  

15. Podjęcie uchwały w sprawie podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwody 
głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji 
wyborczych. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie nadania nazw ulicom we wsi 
Jamielnik. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania z 
obiektów sportowych Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie  oraz 
upoważnienia Wójta Gminy do ustalenia wysokości opłat za korzystanie z tych 
obiektów. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnień od podatku od 
nieruchomości w ramach pomocy de minimis.  

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany „Programu inwentaryzacji i usuwania wyrobów 
zawierających azbest na lata 2010-2032 dla Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie”. 

20. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Nowe Miasto 
Lubawskie. 

21. Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
22. Zamknięcie obrad Sesji. 

 
Przebieg obrad: 
 
Ad 1 
Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum nastąpiło jak na wstępie niniejszego protokołu. 
 
Ad 2  
Zgłaszanie zmian do porządku obrad. 
Przewodniczący Rady zaproponował dodatkowy projekt uchwały jako punkt 19: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany „Programu inwentaryzacji i usuwania wyrobów 
zawierających azbest na lata 2010-2032 dla Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie”. 
Pozostałe punkty ulegną przesunięciu. 
 
Radny Roman Brzeski wnioskował, aby w punkcie 20 dotyczącym sprawozdania z wysokości 
średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu zawodowego w 
szkołach, o ile to możliwe dodać również Gminnego Zespołu Oświaty,.  
 
Przewodniczący odpowiedział, że na dzień 20 marca planuje posiedzenie Komisji Oświaty w 
celu omówienia sprawozdania Gminnej Biblioteki i GOPS-u. Po zakończeniu obrad Komisji 
odbędzie się spotkanie komisji doraźnej ds. analizy ekonomicznej szkół na temat Gminnego 
Zespołu Oświaty. 
 
Radny Brzeski wycofał wniosek. 
 
Innych wniosków nie zgłoszono. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie dokonała zmiany porządku obrad.  
 
Ad 3 
Sekretarzem Sesji wybrano radnego Przemysława Kotewicza, a po opuszczeniu obrad przez 
radnego, sekretarzem wybrano radnego Stefana Ławickiego.  
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Ad 3 
Przyjęcie protokołu z XXXI Sesji Rady Gminy. 
Sekretarz obrad poprzedniej Sesji Józef Karwowski poinformował, że zapoznał się z 
protokołem. Treść protokołu odzwierciedla przebieg obrad i wnioskowała o przyjęcie. 
Do protokołu nie wniesiono uwag. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomyślnie przyjęła protokół z XXXI Sesji. 
 
Ad 5 
Wójt przedłożył sprawozdanie ze swojej pracy oraz podległego Urzędu za okres od 30 
stycznia do 6 marca 2013 r.: 
2.02.2013  
- wziął udział w zebraniu sprawozdawczym OSP w Skarlinie, 
4.02.2013 
- w celu przyspieszenia procedury i prac związanych z budową przyłączy energetycznych do 
przepompowni stanowiących element sieci kanalizacyjnej w Bratianie – Wójt spotkał się z 
dyrektorem Rejonu Dystrybucji Energa Operator S.A. Spotkanie było owocne, wszystkie 
prośby i wnioski zostały zrealizowane, tj. wykonano przyłącza do wszystkich przepompowni 
oraz nieodpłatnie przestawiono tablicę rozdzielczą do przepompowni P1, 
- podpisał akt notarialny (z Panem Lotek) na mocy, którego dokonano zamiany 
nieruchomości w Bagnie i Jamielniku. Zamiana dotyczyła nieruchomości drogowych i 
spowodowała, że Gmina uzyskała dojazd do działek zabudowanych przy planowanej ulicy 
Żurawiej w Jamielniku. W rozliczeniu transakcji gmina uzyskała dopłatę w wysokości 1 600 
zł. 
5.02.2013 
- uczestniczył w spotkaniu z prezesem firmy WODROL budującej sieć kanalizacyjną w 
miejscowości Bratian. Celem spotkania było ustalenie dalszego przebiegu prac i problemów 
związanych z dokumentacją techniczną oraz omówienie kwestii finansowania robót, 
- wziął udział w naradzie z Burmistrzem Nowego Miasta Lubawskiego w sprawie organizacji 
spotkania z posłami, 
6.02.2013 
- spotkał się z przedstawicielem firmy w sprawie wycinki drzew na działkach gminnych w 
Jamielniku,  
- uczestniczył w spotkaniu z przedstawicielami mieszkańców Tylic w sprawie Szkoły 
Podstawowej w Tylicach, 
7.02.2013 
- w Olsztynie zawarł akt notarialny na nieodpłatnie przejęcie od PKP S.A. prawa użytkowania 
wieczystego działek położonych w obrębie Bratiana, Chrośla, Radomna i Bagna. Łączna 
powierzchnia przejętego mienia wynosi 29,3445 ha, a łączna wartość rynkowa przejętego 
prawa użytkowania wieczystego nieruchomości wraz z prawem własności budowli wynosi 
656 610 zł. W celu uniknięcia opłat ponoszonych z tytułu użytkowania wieczystego Gmina 
uruchomiła procedurę komunalizacji tych nieruchomości, czyli zamiany prawa użytkowania 
wieczystego na prawo własności.  
8.02.2013  
- uczestniczył w zorganizowanym przez Zespół Szkół im. Jana Pawła II w Jamielniku w 
warsztatach pn. „Piątek Zawodoznawczy”, 
- spotkał się z przedstawicielami Firmy Marathon Oil w celu omówienia planu dalszych prac 
badawczych w zakresie pozyskiwania gazu łupkowego. Firma zamierza przeprowadzić 
kolejne badania w I półroczu bieżącego roku. Będą polegały one na szczelinowaniu 
niewielkiego odcinka (kilkudziesięciu metrów). W chwili obecnej Urząd Nadzoru Górniczego 
złożył do naszego urzędu wniosek o wydanie opinii dotyczącej zmiany planu ruchu. Na  
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wniosek wójta firma Marathon Oil zobowiązała się do przeprowadzenia kolejnego spotkania z 
mieszkańcami, aby wyjaśnić na czym będą polegały kolejne działania badawcze i jakie niosą 
za sobą ewentualne zagrożenia. Opinię planujemy wydać dopiero po wysłuchaniu głosu 
społeczeństwa. 
- Brał udział w naradzie służbowej  podsumowującej działalność Powiatowej  Komendy 
Straży Pożarnej w Nowym Mieście Lubawskim. 
11.02.2013 
- winszował mieszkance Chrośla z okazji 90 urodzin, 
13.02.2013 
- uczestniczył we wspólnym posiedzeniu Komisji Rady Gminy, na którym omówiono plan 
realizacji inwestycji drogowych, 
20.02.2013 
- w Tylicach przewodniczył spotkaniu informacyjnemu, które dotyczyło możliwości uzyskania 
wynagrodzenia z tytułu służebności przesyłu w związku z inwestycją budowy linii średniego 
napięcia (inwestor: PKP S.A.) oraz gazociągu (inwestor: Pomorska Spółka Gazownictwa Sp. 
z o. o.), 
21.02.2013 
- uczestniczył w Walnym Zgromadzeniu Przedstawicieli Członków Gminnej Spółki Wodnej 
Nowe Miasto Lubawskie, 
23.02.2013 
- uczestniczył w Zimowych Igrzyskach Wsi Gminy Nowe Miasto Lubawskie, które odbyły się 
w Zespole Szkół im. Rodu Działyńskich w Bratianie. W klasyfikacji generalnej pierwsze 
miejsce zajęło sołectwo Gwiździny, 
25.02.2013 
- uczestniczył w spotkaniu zorganizowanym przez Lokalną Grupę Działania, którego 
głównym tematem było podsumowanie działalności samorządów w zakresie pozyskiwaniu 
środków unijnych, 
26.02.2013 
- wziął udział w warsztatach terenowych zorganizowanych przez Zakład Unieszkodliwiania 
Odpadów Komunalnych w Rudnie, na których omówiono zagadnienia związane ze 
wdrożeniem znowelizowanej ustawy o utrzymaniu czystości i porządku, 
27.02.2013 
- spotkał się z przedstawicielem firmy Marathon Oil w sprawie naprawy drogi, po której 
przemieszczał się pojazd sejsmiczny, 
28.02.2013 
- wspólnie z Panią Skarbnik uczestniczył w szkoleniu dotyczącym zmian w wieloletniej 
prognozie finansowej.  
01.03.2013 
- uczestniczył w spotkaniu z Ministrem Rolnictwa, 
04.03.2013 
- uczestniczył w obchodach Narodowego Dnia Pamięci Żołnierzy Wyklętych 
zorganizowanych przez Zespół Szkół im. Jana Pawła II w Jamielniku, 
05.03.2013 
- spotkał się z przedstawicielem firmy Polskie Parki Wiatrowe w sprawie planowanych 
inwestycji na obszarze pomiędzy miejscowościami Nowy Dwór Bratiański, Chrośle, Gryźliny i 
Skarlin, 
- uczestniczył w spotkaniu z mieszkańcami Gryźlin w sprawie zamiany gruntów, 
- uczestniczył w zebraniach wiejskich z mieszkańcami Nowego Dworu Bratiańskiego i 
Chrośla. 
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Ponadto w zakresie bieżącej działalności Wójt i urzędnicy podejmowali następujące 

działania: 
W okresie od 30 stycznia 05 marca br. wykonano następujące prace związane z drogami: 
- odśnieżano i zwalczano gołoledź na drogach gminnych, 
- odśnieżano chodniki w miejscowościach: Bratian, Mszanowo, Gwiździny, 
- wywieziono śmieci i uporządkowano teren cmentarza komunalnego w Gwiździnach,  
- wycięto zakrzaczenia przy następujących drogach: Bratian - Pustki, Lekarty – Gryźliny, 
Nawra – Nawra Ustronie, Tyliczki – Gwiździny oraz w miejscowościach Lekarty, Pustki i 
Gryźliny. 

W Gminie Nowe Miasto Lubawskie według stanu na koniec stycznia br. było 771 
zarejestrowanych osób bezrobotnych, czyli o 75 osób więcej niż według stanu na koniec 
grudnia 2012 r.  

Urząd Marszałkowski przeprowadził kontrolę projektu dotyczącego modernizacji boiska 
sportowego w Bagnie. Kontrola nie wykazała nieprawidłowości. 

Projekty „Przebudowa i remont zabytkowej świetlicy w Nawrze” oraz „Budowa boiska 
sportowego w Radomnie” przeszły pozytywnie pierwszy etap oceny. 

Została zatwierdzona przez Ministra ostateczna lista wniosków o dofinansowanie 
projektów w ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych. Nasz wniosek na 
przebudowę drogi Gwiździny-Krzemieniewo został zakwalifikowany do dofinansowania. 
Następnie Gmina ogłosiła przetarg, do którego przystąpiły trzy firmy. Najkorzystniejszą ofertę 
złożyła firma Skanska S.A. Oddział Olsztyn. Firma wybuduje drogę o nawierzchni bitumicznej 
za kwotę 978 024,25 zł. W budżecie zaplanowano na wykonanie tego zadania kwotę 
1 532 617 zł.  

5 marca Gmina otrzymała informację z Urzędu Wojewódzkiego o pozyskaniu dotacji w 
wysokości 500 zł na utrzymanie w 2013 roku grobów i cmentarzy wojennych. 

1 lutego otrzymaliśmy odpowiedź na nasze pismo z dnia 14 stycznia br. od Podsekretarza 
Stanu w Ministerstwie Transportu w sprawie budowy przejścia dla pieszych w Jamielniku. 
Poinformował nas, że podtrzymuje stanowisko PKP Polskich Linii Kolejowych określone w 
piśmie z dnia 8 listopada 2012 r. nr IZIW-N6-505-493/2012. Zaznaczył, że zadanie pod 
nazwą „Polepszenie jakości usług przewozowych poprzez poprawę stanu technicznego linii 
kolejowej nr 353 na odcinku Inowrocław – Jabłonowo Pomorskie (z wyłączeniem odcinka 
Toruń  Główny – Toruń Wschodni)” znalazło się w aktualizowanym Wieloletnim Programie 
Inwestycji Kolejowych do roku 2013 z perspektywą do roku 2015”. Jednak nie obejmuje ono 
swym zasięgiem stacji Jamielnik, co uniemożliwia tym samym przebudowę układu peronowo-
torowego stacji w ramach, której istniałaby możliwość budowy przejścia przez tory, budowy 
tunelu czy też kładki dla pieszych. Ministerstwo zapewnia, że resort transportu dokłada 
starań, aby w jak największym stopniu dbać o interesy lokalnych społeczności. Mimo tego 
skala niezbędnych inwestycji przekracza możliwości budżetu państwa. W odpowiedzi na 
nasze kolejne pismo skierowane 29 stycznia br. do Ministerstwa Transportu, otrzymaliśmy w 
dniu 12 lutego br. odpowiedź, iż ustalenie sposobu organizacji ruchu wojewódzkich 
przewozów publicznym transportem zbiorowym należy do wyłącznej kompetencji właściwej 
jednostki samorządu wojewódzkiego. W piśmie zostaliśmy poinformowani, iż problem obsługi 
połączenia kolejowego Jabłonowo Pomorskie – Iława powinien znaleźć swoje docelowe 
rozwiązanie w planie zrównoważonego rozwoju transportu publicznego na obszarze 
województwa, którego obowiązek opracowania w terminie do 1 marca 2014 r. wynika z 
ustawy o publicznym transporcie zbiorowym. 
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Wójt wraz ze Starostą, Burmistrzem Nowego Miasta Lubawskiego oraz Zastępcą Wójta 
Gminy Kurzętnik wystąpili z prośbą do Ministra Transportu o zabezpieczenie środków 
finansowych na realizację zadania budowy obwodnicy  Nowego Miasta Lubawskiego. 
Ponadto zgłosili uwagi do projektu Strategii rozwoju społeczno-gospodarczego województwa 
warmińsko-mazurskiego do roku 2025, gdyż nie został w niej uwzględniony bardzo ważny dla 
województwa kierunek działań w zakresie rozwoju infrastruktury drogowej tj. udrożnienie 
dróg krajowych poprzez wyprowadzenie ruchu tranzytowego poza centra miast i mniejszych 
miejscowości. Było to niezbędne, ponieważ podlegający konsultacjom projekt strategii 
przewiduje likwidację problemu przebiegu głównych ciągów komunikacyjnych przez centra  
wyłącznie w odniesieniu do trzech największych miast województwa Olsztyna, Elbląga i Ełku. 

Gmina otrzymała z Sądu nowomiejskiego odpis wyroku wraz z uzasadnieniem w sprawie 
mostu. Oddalone zostało powództwo i zasądzony zwrot kosztów procesu na rzecz Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie. W uzasadnieniu wyroku Sąd wskazał, że sporny most drogowy nie 
jest usytuowany na żadnej z działek należącej do powódki i jej męża. Żadna z ich działek nie 
sąsiaduje również bezpośrednio ze wskazaną budowlą. Sąd orzekł, że powódce nie 
przysługuje własność mostu drogowego na rzece Wel. Most nie stanowi również urządzenia 
wodnego, które byłoby funkcjonalnie powiązane z jej nieruchomością. Dlatego też Sąd 
oddalił powództwo. 

Gmina wystąpiła z prośbą do Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad o udział w 
spotkaniu z mieszkańcami Gminy z prośbą o przedstawienie tematyki obwodnicy. 

Przeprowadzono następujące zamówienia publiczne do 14 tys. euro na: 

- dzierżawę systemu do pomiaru prędkości pojazdów w ruchu lądowym (fotoradar) wraz z 
wyposażeniem oraz obsługą techniczno-serwisową, 

- dostawę artykułów biurowych i materiałów eksploatacyjnych na potrzeby Urzędu Gminy w 
Nowym Mieście Lubawskim. 

Zarządzenia wydane w okresie od 30 stycznia 2013r.:  
- 31.01.2013r. w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli 
oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania dla studiujących nauczycieli na rok 2013, 
- 31.01.2013r. w sprawie wyboru ofert na wykonanie w 2013 roku zadań samorządu Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie przez organizacje pozarządowe oraz podmioty wymienione w art. 3 
ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie w zakresie wspierania i 
upowszechniania kultury fizycznej, 
- 1.02.2013r. w sprawie powołania Gminnej Komisji Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w Mszanowie, 
- 1.02.2013r. w sprawie powołania Pełnomocnika ds. realizacji zadań zwianych z 
przeciwdziałaniem narkomanii i powołania Zespołu Koordynującego Gminny Program 
Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2013/2015, 
- 5.02.2013r. w sprawie otwartego konkursu ofert na realizację w 2013 roku zadań 
publicznych w zakresie ochrony i promocji zdrowia  oraz w zakresie wspierania i 
upowszechniania kultury fizyczne, 
- 6.02.2013r. w sprawie powołania komisji egzaminacyjnych dla nauczyciela 
ubiegającego się o awans zawodowy na stopień nauczyciela mianowanego, 
- 13.02.2013r. w sprawie zmiany „Wykazu zbiorów danych osobowych wraz ze wskazaniem 
programów zastosowanych do przetwarzania tych danych”  oraz „Instrukcji zarządzania 
systemem informatycznym służącym do przetwarzania danych osobowych”, 
- 14.02.2013r. w sprawie przeprowadzenia oceny pracy Dyrektora Zespołu Szkół im. Jana 
Pawła II w Jamielniku, 
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- 19.02.2013r. w sprawie przeznaczenia do sprzedaży i przeprowadzenia przetargu na 
sprzedaż drewna stanowiącego własność Gminy Nowe Miasto Lubawskie oraz powołania 
komisji przetargowej, 
- 22.02.2013r. w sprawie ustalenia harmonogramu zebrań wiejskich, 
- 4.03.2013r. w sprawie powołania Komisji konkursowej do opiniowania ofert na realizację 
zadań publicznych oraz wskazania osób dokonujących oceny formalnej ofert. 
 
Ad 6 
Zapytania i wnioski. 
Sołtys Roman Jadanowski zapytał, czy będzie rozwożony materiał na drogi. Wnioskował o 
równanie i utwardzenie drogi od kościoła do mostu oraz drogi na Tabory. Sołtys zapytał 
również o odśnieżanie. Ostatnio w Radomnie o godz. 7-mej rozpoczęto akcję, a ludzie do 
pracy i dzieci do szkoły jadą w zaspach. Uważa, że to zbyt późno. Zapytał, czy Gmina 
zamierza pozyskać materiał z torowiska w Rakowicach, o czym była mowa na Sesji w 
ubiegłym roku. Z tego rejonu byłoby bliżej wozić na drogi w Radomnie.  
 
Radna Mirosława Granica zgłosiła, że na głównym skrzyżowaniu w Jamielniku w kierunku 
szkoły miga lampa. W imieniu mieszkańców zapytała kiedy będą tabliczki z nazwami ulic.  
W sprawozdaniu Pan Wójt mówił o spotkaniu w sprawie elektrowni wiatrowych zapytała, czy 
te inwestycje będą realizowane w Gminie.  
 
Radny Zbigniew Wiśniewski zapytał, czy działki przejęte od PKP, są tylko po torowisku oraz 
poprosił o więcej informacji na temat spotkania w sprawie ferm wiatrowych. 
 
Radny Michał Szwechowicz stwierdził, że zdaje sobie sprawę z sytuacji finansowej Gminy, 
ale wnioskuje o jak najszybsze wyrównanie drogi do Kaczku oraz ulicy Osiedlowej i Welskiej 
w Bratianie, jest błoto i kałuże, nie można przejść. Poprosił o więcej informacji na temat 
mostu w Bratianie.  
 
Pan sołtys Roman Sienkowski wnioskował o zadbanie o rowy przydrożne, co na pewno 
przyczyniłoby się polepszenia stanu dróg. 
Wnioskował o bardziej szczegółowe informacje na temat segregacji śmieci i ceny za odbiór.  
Zapytał, czy z zaoszczędzonych pieniędzy na budowę drogi w kierunku Krzemieniewa, 
można zaplanować budowę placu manewrowego w Bratianie. 
 
Radna Barbara Grzywacz – w związku z zakupem gruntów od Pana Lotek, czy przewiduje 
się wytyczenie drogi, obecnie ulicy Żurawiej. Wnioskowała o pomoc dla mieszkańców w jej 
urządzeniu, zwłaszcza w zakresie sprzętu.  
 
Radna Halina Sieńska w imieniu mieszkańców zgłosiła, że bezpańskie psy przechowywane 
w Zakładzie Usług Komunalnych od 3 miesięcy, szczekają co powoduje ogromny hałas.   
 
Pani sołtys Ewa Makowska prosiła o zainteresowanie się sprawą przepełnionego autobusu, 
około 70 osób, przewożącego dzieci z Gwiździn i Tylic do gimnazjum w Bratianie. Autobus z 
Tylic do Gwiździn jeździ polną droga przez las, jak poinformowali rodzice, podczas gołoledzi 
autobus z góry staje w poprzek drogi, co zagraża bezpieczeństwu dzieci.   
 
Pan sołtys Ireneusz Dąbrowski zgłosił, że na działce Pana Sargalskiego i Puwalskiego 
znajduje się studzienka, która jest połamana i jeżeli zostanie zapchana, to spowoduje zalanie 
pól tych rolników. O zagospodarowanie oszczędności na budowie drogi do Krzemieniewa  
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wnioskował już sołtys z Bratiana, ale Pan Dąbrowski uważa, że należy dokończyć zadania w 
jednej wsi. W Gwiździnach jest zakupiona kostka na budowę drogi na cmentarz, może w 
ramach prac interwencyjnych udałoby się drogę pobudować.  
 
Radny Roman Brzeski zapytał, czy jest możliwość pozyskania jednorazowej opłaty na rzecz 
Gminy, od firmy Marathon Oil prowadzącej prace poszukiwawcze gazu.  
 
Radny Przemysław Kotewicz zapytał, czy wzorem ostatnich lat, w ramach współpracy z 
powiatem w bieżącym roku przewiduje się partycypowanie w kosztach budowy dróg 
powiatowych, zwłaszcza kontynuacji drogi  1333 w kierunku Iławy.  
 
Ad 7 
Informacja Komendy Powiatowej Policji oraz Komendy Powiatowej Policji o stanie 
bezpieczeństwa Gminy  
a) 
Sprawozdanie w formie prezentacji medialnej przedstawił Komendant Komendy Powiatowej 
Policji w Nowym Mieście Lubawskim. Sprawozdanie stanowi załącznik nr 3 do protokołu.   
 
Radny Zbigniew Wiśniewski wnioskował o poinformowanie rolników w prasie o warunkach 
bezpiecznego poruszania się sprzętem rolniczym po drogach publicznych.  
 
Komendant odpowiedział, informacje przekaże do prasy.  
 
Radna Mirosława Granica zapytała o możliwość powrotu do propagowania akcji noszenia 
odblasków. 
 
Komendant  odpowiedział, że akcja prowadzona jest cały czas. Poinformował jak problem 
regulują przepisy prawne. 
 
b)  
Sprawozdanie w formie prezentacji medialnej przedstawił Komendant Komendy Powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej. 
Sprawozdanie stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
Do sprawozdania nie zgłoszono pytań. 
 
Ad 8 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Założenia studium omówiła Pani Izabella Rożen. Powodem zmiany są plany uwzględnienia w 
studium terenów pod urządzenia wytwarzające energię elektryczną ze źródeł alternatywnych, 
elektrownie wiatrowe i ogniwa fotowulkaniczne, zmiana przebiegu obwodnicy Nowego Miasta 
Lubawskiego oraz zmiana przepisów prawnych. Obecnie trasa obwodnicy została odsunięta 
od Mszanowa. Lokalizacja elektrowni wiatrowych stanowiła duży problem na etapie 
uzgadniania. Ze względu na krajobraz chroniony konieczna była decyzja środowiskowa. Z 
niektórych terenów pod wiatraki z powodu braku zgody Marszałka zrezygnowano. Problem 
był także z uzyskaniem uzgodnień od Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków, który 
sugerował strefy 1000 m od parków podworskich. Do takiego żądania nie było podstawy 
prawnej i wstawiono tylko zapis, aby wykonać studia krajobrazowe. Uwzględniono 
wymagające specjalnej ochrony, obszary Natura 2000 tj. Dolina Kakaju, Ostoja Radomno, 
Ostoja Dolina Drwęcy. Zaktualizowano złoża kruszywa naturalnego oraz krajobrazu  
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chronionego. Zaktualizowano również przepisy prawa. Wprowadzono tereny rozwojowe: w 
związku ze zmianą przebiegu obwodnicy w sąsiedztwie dawnej bazy pegeerowskiej (tereny 
podworskie) ustalono tereny mieszkaniowe. W rejonie jeziora Skarlińskiego obowiązuje plan 
zagospodarowania przestrzennego, który narzuca bardzo ostre rygory ze względu na 
krajobraz chroniony i wysokie klasy gleb i tylko pewne enklawy przeznaczone są pod 
zabudowę letniskową. Wprowadzono tereny rozwojowe o funkcji rekreacyjnej, co pozwala na 
ponowne przeanalizowanie uwarunkowań na tym terenie pod kątem zabudowy w zależności 
od potrzeb. Bardzo istotną zmianą jest oznaczenie zwartej zabudowy.  
Szczegóły studium w formie opisowej stanowią załącznik do uchwały. 
 
Wójt – kończy się procedura opracowania studium, chociaż nie do końca w kształcie o jakim 
planowano. Ale niewątpliwie otwiera ono drogę do rozwoju, lokalizacji wiatraków. Ustalono 
tereny przemysłowe przy drodze krajowej w Bratianie oraz przy planowanej obwodnicy w 
okolicach Tylic, w Gwiździnach również niewielki obszar. Obszary te są we władaniu osób 
prywatnych. Gmina nie posiada takich terenów.  
 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę nr XXXII/182/2013 w sprawie 
zmiany studium uwarunkowa ń i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 
 
 
Ad 9 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
Skarbnik Gminy omówiła projekty uchwał wymienione w pkt 9 i 10. Zmiany w budżecie: 
załącznik nr 1 (dochody):  
- darowizna 2.500 zł na przyłącze wodociągowe w Bratianie,  
- różne dochody w administracji publicznej zwiększenie o 38.784,87 zł dotyczy spłaty 
należności z poprzednich lat spłacanych przez ZUK, 
- podatek od nieruchomości od osób prawnych zwiększenie o 15.000 zł, 
- podatek rolny zwiększenie o 10.400 zł,  
- od nieruchomości zwiększenie o 29.000 z. 
Zwiększenia w podatkach wynikają z przypisów. 
- subwencja oświatowa zmniejszenie o 33.872 zł, 
- dotacje celowe: na świadczenia rodzinne  zwiększenie o 54.791 zł, na ubezpieczenia w § 
201 o 149 zł, w § 203 o 738 zł, zasiłki: pomoc w naturze zmniejszenie o 16.309 zł,  zasiłki 
stałe – zmniejszenie o 2.442 zł, dofinansowanie na dożywianie dzieci w szkołach 
zmniejszenie o 4.630 zł.  
załącznik nr 2 (wydatki): 
- darowizna w kwocie 2.500 zł przeznaczona została na opracowanie dokumentacji, kwota 
umieszczona jest również w załączniku inwestycyjnym nr 3a. 
- zakup materiałów – pozostała działalność w rolnictwie – 2.000 zł z przeznaczeniem na 
zakup karmy dla wyłapanych bezpańskich psów, 
- transport i łączność wprowadzono nowy §, co umożliwi zapłatę za odśnieżanie jednemu 
przedsiębiorcy oraz zwiększono o 500 zł składki na ubezpieczenia społeczne. 
- urząd gminy: zaplanowano 16.000 zł na zakupy inwestycyjne – zakup serwera i 
oprogramowania oraz na zakup pozostałych usług zwiększenie o 1.000 zł. 
- odsetki od kredytu zmniejszenie o 24.828,32 zł,  
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- rezerwa  - zmniejszenie o 36.400 zł, 
- oświata i wychowanie zwiększenie o 1.306 zł – są to odsetki z powodu opóźnienia w  
realizacji projektu oświatowego,  
- pomoc społeczna – zwiększenia i zmniejszenia wynikają z decyzji Wojewody.  
- kultura i ochrona dziedzictwa narodowego (świetlice) zakup pozostałych usług – 
zwiększenie  o 2.500 zł w związku z wywozem nieczystości. 
- kultura fizyczna – zakup pozostałych usług zwiększenie o 500 zł. 
W załączniku nr 3 nie ma zmian, natomiast w 3a – uwzględniono opracowanie dokumentacji 
na przyłącze wodociągowe oraz zakup serwera z oprogramowaniem. W załączniku nr 4 nie 
ma zmian. W załączniku nr 5 zwiększyła się nadwyżka do kwoty 1.394.012,87 zł 
zaplanowana na spłatę kredytu. Po stronie przychodów zostały zaplanowane środki na 
finansowanie kanalizacji w Bratianie oraz emisję obligacji skarbowych  w wysokości 
1.700.000 zł oraz wolne środki z roku 2012. Nadwyżka budżetowa, emisja obligacji oraz 
wolne środki w całości zostaną przeznaczone na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów. 
Pożyczka na prefinansowanie zostanie spłacona w roku 2013 po rozliczeniu zadania.  
 
Przewodniczący poprosił o wyjaśnienie sprawy odsetek od dotacji w kwocie 1.306 zł.  
 
Skarbnik odpowiedziała, że są to odsetki za niezrealizowanie w roku 2012 wydatków w 
wysokości 59.857 zł w ramach projektu „Indywidualizacja procesu kształcenia w Gminie 
Nowe Miasto Lubawskie”. Przyczyną opóźnień były procedury przetargowe.  
 
Przewodniczący Rady – dziwi jedynie dlaczego Gmina traci 1300 zł.  
 
Sekretarz Gminy wyjaśniła, że późno otrzymaliśmy informację o zatwierdzeniu projektu, a 
zadania były zaplanowane na 2012 i należało przeprowadzić 5 lub 6 przetargów w celu 
wyboru nauczycieli do realizacji projektu. Te postępowania opóźniły proces realizacji 
projektu, a w umowie zapisane jest, że Gmina musi wydatkować przynajmniej 70% środków 
zaplanowanych na dany rok. Zrealizowane zostały wydatki na pomoce dydaktyczne, 
natomiast nie były realizowane zajęcia dydaktyczne dla uczniów.   
 
Skarbnik poinformowała, że w wieloletniej prognozie finansowej uwzględnione zostały 
dochody i wydatki w budżecie na rok 2013, nadwyżka budżetowa z roku 2012 i planowana 
na rok bieżący oraz 1.700.000 zł planowanych obligacji. To pozwoliło uzyskać prawidłowy 
wynik finansowy na rok 2014. W roku 2013 nadal Gmina nie spełnia wymogów art.243 
ustawy finansach publicznych, ale nie rodzi to żadnych skutków.  
Skarbnik odniosła się do mniejszych kosztów budowy drogi Gwiździny-Krzemieniewo i 
prosiła radnych o nieskładnie propozycji zagospodarowania tej różnicy dlatego, że ze 
względu na dużą ilość zmian, również w dokumentacji, na pewno wzrosną koszty budowy 
kanalizacji w Bratianie co wyniesie około 87.000 zł, a ta dokumentacja nie obejmuje jeszcze 
górnego Bratiana. Apelowała o nierozdysponowanie tych środków do momentu rozliczenia 
tej inwestycji. Poza tym nie ma pewności, że dochody zostaną wykonane.  
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały    
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/183/2013 
zmieniaj ącą uchwał ę Nr XXIX/172/2012 z dnia 28.12.2012r. w sprawie uch walenia 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Nowe Miasto Lubawskie na lata 2013-2034. 
Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Ad 10 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na rok 2013. 
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Przewodniczący odczytał projekt uchwały.   
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/184/2013 
zmieniaj ącą uchwał ę Nr XXIX/173/2012 z dnia 28.12.2012r. w sprawie uch walenia 
bud żetu gminy Nowe Miasto Lubawskie na 2013 r. 
Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad 11 
Podjęcie uchwały w sprawie wyodrębnienia funduszu sołeckiego na rok 2014. 
 
Wójt – na dzisiejszym posiedzeniu Komisji Budżetu wspólnie z Panią Skarbnik analizowana 
była sprawa wyodrębnienia funduszu sołeckiego. Stanowisko Pani Skarbnik i Pana Wójta jest 
takie, żeby nie wyodrębniać  funduszu sołeckiego w 2014 roku.  
 
Skarbnik – z uwagi na sytuację finansową Gminy zaproponowała wstrzymanie wyodrębnienia 
funduszu sołeckiego przynajmniej na 2 lata. W zamian proponowała zarezerwowanie dla 
każdego sołectwa np. po 1.000 zł lub wielkość procentową od obecnego funduszu na 
bieżące potrzeby sołectwa. Ogólnie fundusz sołecki pochłania około 300.000 zł, a z 
pewnością pieniędzy nie będzie.  
 
Przewodniczący Rady podtrzymał swoje stanowisko sprzed roku, że fundusz sołecki jest 
potrzebny. W ubiegłym roku było dużo realizowanych inwestycji w Gminie, w bieżącym 
będzie trochę mniej. Jeżeli nie wyodrębnimy funduszu to poszczególne wsie nic nie będą 
miały. Z analizy zadań realizowanych w ramach funduszu w 2013 wynika, że niewielka część 
jest przeznaczona na wyposażenie świetlic, czy imprezy integracyjne, a większość na 
budowę chodników i dróg, co jest priorytetem Wójta. Jeżeli pieniądze przeznaczymy na jedną 
lub dwie inwestycje w Gminie, to niezadowolenie społeczne będzie bardzo duże. 
Przewodniczący stwierdził, że zagłosuje za wyodrębnieniem funduszu sołeckiego.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – z dotychczasowej pracy Rady  wynika, że w pewnym stopniu 
dojrzewamy do właściwego wykorzystania funduszu,  o czym świadczą podjęte działania. 
Chcemy spotkać się z sołtysami, aby zadania były przemyślane. Nie należy rezygnować z 
funduszu. Problemów oświaty nie można rozwiązywać kosztem drobnych inwestycji we 
wsiach. 
 
Wójt zwrócił uwagę na to, że uchwalając budżet na rok 2014 z wyodrębnionym funduszem 
sołeckim, może zaistnieć sytuacja, że tych 300.000 zł zabraknie do przyjęcia budżetu. 
Sytuacja jest bardzo poważna dlatego, że budżet na rok 2014 jest pierwszym, w którym będą 
obowiązywały nowe zaostrzone rygory określone w art. 243 ustawy o finansach publicznych. 
Jeżeli nie będziemy w stanie przyjąć budżetu zrobi to za nas Regionalna Izba 
Obrachunkowa, byłoby to porażką dla Gminy. Aby na 2014 rok prognoza miała pozytywny 
wynik, trzeba zrestrukturyzować zadłużenie Gminy dlatego musimy  wyemitować obligacje 
komunalne w kwocie 1.700.000 zł na spłatę kredytów. Wójt proponował wstrzymać 
wyodrębnienie funduszu na rok 2014. Jest za funduszem sołeckim, ale jeżeli Gminę na to 
stać. Podzielił poglądy Pana Przewodniczącego i radnego Kotewicza, ale pod warunkiem, że 
Gminę na to stać.  
 
Skarbnik wyjaśniła, że każdy wydatek w budżecie w ciągu roku można zmienić, ale funduszu 
sołeckiego nie można. Stwierdziła, że niekiedy fundusz sołecki jest wydawany na ostatni 
dzień w roku. 
 
Radny Zbigniew Wiśniewski – dobrze Pani Skarbnik powiedziała, że nie można zmienić, bo 
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to jedna z niewielu rzeczy, która jest pewna.  
 
Radna Barbara Grzywacz – stwierdziła, że zawsze była za funduszem dlatego, że tylko 
dzięki tym środkom we wsi coś się dzieje, ale w aktualnej sytuacji, że wydatki są cięte tam, 
gdzie nie powinny, wspomniała o łączeniu klas. Szukamy oszczędności tam, gdzie nie 
powinno się ich czynić, ale robimy to dlatego, że nas nie stać. Nie możemy pozwolić sobie na 
likwidację szkoły, bo mieszkańcy sprzeciwiają się i trudno się dziwić. Ale z drugiej strony 
skąd brać na to, aby szkoła istniała. Jesteśmy przed alternatywą, że budżet będzie nam 
uchwalała Regionalna Izba Obrachunkowa, a to będzie źle świadczyło o nas. Wydatki 
powinno być tak zaplanowane, aby budżet na rok 2014był bezpieczny. Jest za funduszem, 
bo jest wiele zadań do wykonania w sołectwach, a nawet jest go zbyt mało, ale akurat w tym 
roku będzie przeciw. Przypomniała, że negatywna opinia RIO o wykonaniu budżetu 
wzbudziła niepokój, radni pytali co będzie w tej sytuacji, czy grozi komisarz. Trzeba o tym 
pamiętać. Jest za funduszem, ale prośba Pana Wójta i Pani Skarbnik odpowiedzialnych za 
realizację budżetu, powinna być wysłuchana. 
Radny Roman Brzeski – w ubiegłym roku, tak jak Pan Przewodniczący uważałem, że 
fundusz ma pozostać, ale po przedstawieniu sytuacji przez Panią Skarbnik na posiedzeniu 
Komisji Budżetu przed Sesją, zmieniłem zdanie na jeden rok przejściowy, ale rezerwując 
pieniądze na integrację mieszkańców. Wyręczając Przewodniczącą Komisji Budżetu  
stwierdził, że stanowisko Komisji było zgodne. Będzie głosował jak Pani 
Wiceprzewodnicząca.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – sumienie nie pozwala mi nie powiedzieć jednej rzeczy. Z tych 
wypowiedzi wypływają wnioski, ale nie jest w stanie zaakceptować informacji, że 300.000 zł, 
które bezpośrednio trafia do mieszkańców, uratuje budżet w wysokości 25 mln, bo nie 
uratuje. Podejmujmy decyzje poważne i odważne, ale nie w tym zakresie.  
 
Przewodniczący Rady – biorąc pod uwagę fakt, że Gmina musi prowadzić inwestycje, a 
większa część funduszu być może 250.000 zł będzie przeznaczona na inwestycje i będą 
zadowoleni wszyscy mieszkańcy Gminy, a nie tylko jednej miejscowości jeżeli będzie 
realizowana jedna droga. Nie można powiedzieć mieszkańcom, że te 300.000 trafi do jednej 
wsi. 
 
Skarbnik – ale może być sytuacja, że te pieniądze będą potrzebne na dołożenie do jakiegoś 
projektu.  
 
Radna Bożena Hoppe – inwestycje muszą być wykonywane, a skłaniamy się ku temu, aby w 
jednej wsi coś robić, a pozostałym co mamy powiedzieć.  
 
Sołtys Roman Sienkowski stwierdził, że w niektórych wsiach inwestycje są rozpoczęte i 
fundusz w kolejnym roku pozwoli je kontynuować. W Bratianie w bieżącym roku planowana 
jest dokumentacja na ul. Okrężną i odwodnienie, a w przyszłym chodnik, a jak nie będzie 
funduszu to wszystko będzie zniweczone.  
 
Radna Barbara Grzywacz odpowiedziała, że proponujemy zrezygnować na 1 rok, a w 2014 
roku będziemy decydować na 2015 rok. 
 
Radny Zbigniew Wiśniewski i Przemysław Kotewicz uważają, że na pewno nie powrócimy już 
do funduszu. 
 
Wójt odpowiedział, że Rada zdecyduje w przyszłym roku o powrocie do funduszu. Wspólnie  
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będziemy odpowiadać za uchwalenie budżetu i to powinno być najważniejszą sprawą.  
 
Radny Roman Brzeski – budżet jest najważniejszy, a nie inwestycje. 
 
Wójt – fundusz sołecki jest potrzebny i chciałby, aby był kontynuowany. Pobudza inicjatywę 
społeczną, mieszkańcy przychodzą na zebrania, decydują w jaki sposób go wydatkować. Ale 
jeżeli wybierać pomiędzy uchwaleniem budżetu lub niemożliwością uchwalenia, to trzeba 
zastanowić się. Obligacje zostaną wyemitowane po to, aby zrestrukturyzować zadłużenie i 
tylko dlatego prognoza finansowa na przyszły rok będzie dodatnia.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – mówimy o budżecie jako całości, ale przypomnę jeszcze raz 
co stanowi nasz budżet, ale 50% czyli 12 mln to utrzymanie oświaty. W tej sytuacji 300.000 
na fundusz sołecki da się zaakceptować, ale 12 mln na utrzymanie szkół, do których 
uczęszcza 800 dzieci, chyba nie da się zaakceptować.   
 
Wójt – to prawda, ale spojrzeć trzeba realnie. Jaki dziś mamy wpływ, aby ograniczyć wydatki 
w oświacie.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – bardzo duży. Trzeba podjąć określone działania, które 
zaprocentują w przyszłych latach. Jeżeli ich nie podejmiemy, to dalej będzie problem. 
 
Wójt – na posiedzeniu komisji będziemy dalej rozmawiać i podejmować decyzje. Na rok 2014 
możemy tylko połączyć klasy, co daje pewne oszczędności. Dalsze działania będą 
skutkowały w dalszych latach. Teraz rozmawiamy o przyjęciu budżetu na 2014 rok.  
 
Przewodniczący stwierdził, że oszczędności trzeba szukać gdzie indziej, ale nie na wsiach. 
Skoro sytuacja jest taka, to przypomniał, że w ubiegłym roku zapłaciliśmy ponad 50.000 zł 
odsetek za nieterminowe zapłacenie należności za wykonanie budowy drogi. Wcześniejsze 
zaciągnięcie pożyczki byłoby korzystniejsze, aniżeli odsetki karne. Dzisiaj dowiedzieliśmy się 
o odsetkach za to, że pewne zajęcia nie zostały zorganizowane, ale to niewielka kwota.  
Trudno ocenić, czy nie dałoby się zorganizować zajęć. Jeżeli nikt nie zgłosił się do konkursu, 
to niewiadomo, czy zostały podjęte kroki, aby namówić nauczycieli, żeby zgłosili się tam, 
gdzie były wakaty. Druga sprawa to straż gminna –miała przynosić dochody już w ubiegłym 
roku. Była tylko jedna sesja dlatego, że pozwolenie na wykonywanie pomiaru prędkości 
zostało wydane tylko na jedną stronę i teraz jest w trakcie zmiany. To miało przynosić 
dochody, wszystko przesuwa się w czasie. Tu trzeba szukać racjonalizacji wydatków, a nie 
zabierać 300.000 sołectwom. 
 
Radny Roman Brzeski – nie tylko tu. Walczymy z oświatą wspólnie z Panem Kotewiczem od 
kilku miesięcy i w którym miejscu jesteśmy, jeżeli chodzi o Zespół, na samym początku jak 
jesienią ubiegłego roku. Tam są większe pieniądze każdego miesiąca. Kiedy podejmiemy 
decyzję, to znów nie można, bo Karta Nauczyciela. My stanowimy „Kartę”, my podejmujmy 
uchwałę, a urzędnicy ją wykonują. Każdy miesiąc zwłoki powoduje straty znaczne większe, 
aniżeli 1300 zł odsetek. Uważa, że pieniądze na spotkania integracyjne na wsiach powinni 
pozostać. Na Komisji Budżetu powiedziałem, że trzeba przyspieszyć tempo prac, bo decyzji 
nie ma, my tylko rozmawiamy.  
 
Radny Zbigniew Wiśniewski zapytał ile dostajemy zwrotu funduszu sołeckiego. 
 
Skarbnik odpowiedziała, że 20%, czyli około 60.000 zł. 
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Radny Zbigniew Wiśniewski uważa, że to są chyba najlepiej wydane pieniądze. Mieszkańcy  
 
spotykając się na zebraniach sami decydują o ich wydatkowaniu i integrują się. 
 
Wójt uważa, że fundusz jest potrzebny, ale prosi, aby w 2014 roku zrezygnować z uwagi na 
trudną sytuację i możliwością wystąpienia problemów z uchwaleniem budżetu.  
 
Radna Mirosława Granica – to jest kwestia 240.000, jeżeli 60.000 otrzymamy zwrotu i tak w 
większości zostaną przeznaczone na inwestycje, co jest priorytetem Gminy. 
 
Wójt – to wszystko prawda, ale jeżeli nie uda się przyjąć budżetu, to nie będzie miało 
znaczenia. 
 
Radny Przemysław Kotewicz uważa, że w przyszłym roku wyjdzie 13,5 mln na oświatę i też 
nie będziemy w stanie uchwalić budżetu i 300.000 też nie pomoże.  
 
Radny Roman Brzeski stwierdził, że zostawmy oświatę bez zmian. Już więcej nie będzie 
upominał się o podjęcie stanowiska w sprawie oświaty, niech pozostanie jak jest. Przyjdzie 
komisarz i będzie rządził, ale nauczycielami również.  
 
Radny Zbigniew Wiśniewski – uważa, że każdy już wie jak zagłosować.  
 
Przewodniczący – każdy już chyba podjął decyzję jak zagłosuje. 
Odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy przy 7 głosach „za”, 6 głos ach przeciwnych oraz 1 głosie 
wstrzymuj ącym si ę, Rada Gminy podj ęła uchwał ę Nr XXXII/185/2013  w sprawie 
wyra żenia zgody na wyodr ębnienie funduszu sołeckiego w 2014 roku. 
Uchwała stanowi załącznik nr 8. 
 
Wójt odniósł się do zarzutów dotyczących spraw, które nie do końca były dobrze 
realizowane. Generalnie uwaga jest taka, żeby nie było żadnych problemów. 
 
Radny Przemysław Kotewicz wnioskował, aby Wójt ustosunkował się na końcu Sesji w 
punkcie odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
 
 
Ad 12 
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czystości i porządku na 
terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
 
Przewodniczący – uchwała została zdjęta z porządku obrad na poprzedniej Sesji. 
Zastrzeżenia były do jednego punktu dotyczącego ilości śmieci w lokalach gastronomicznych 
i hotelach. W regulaminie pod uwagę bierze się miejsce hotelowe, a nie wykorzystane. W tej 
sprawie wysłane zostało pismo do Związku Gmin. 
 
Pani Alina Ławicka poinformowała, że nie ma odpowiedzi na pismo. W czasie spotkania 
pracowników merytorycznych członków Związku uzyskała ustną odpowiedź, że 
przedsiębiorca powinien udowodnić, że tych miejsc nie wykorzystuje. Rada nie może nic w 
regulaminie zmienić dlatego, że te zapisy są przyjęte uchwałą Zgromadzenia Związku.  
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Przewodniczący zapytał, co się stanie jak Rada nie podejmie uchwały i do kiedy trzeba ją 
podjąć. Ile czasu mają mieszkańcy na złożenie deklaracji. 
 
Pani Ławicka odpowiedziała, że regulamin trzeba uchwalić do maja, w przeciwnym wypadku 
Wojewoda wezwie Radę do podjęcia uchwały. Deklaracje należy złożyć do 31 marca. Podaje 
się w niej ilość pojemników jaką trzeba zabezpieczyć wyliczając zgodnie z regulaminem.  
 
Przewodniczący – sytuacja jest taka, że nie uchwalając regulaminu, nikt nie wypełni 
deklaracji, jeżeli uchwalimy, to narażamy niewielką grupę przedsiębiorców, że albo będą 
kłamać, albo płacić ogromne opłaty za śmieci.  
 
Radny Przemysław Kotewicz proponował przyjąć regulamin, ale wątpliwości wysłać do 
wszystkich gmin członków Związku. Zwrócić uwagę, że dość duża grupa jest pokrzywdzona 
tymi zapisami i wtedy wnieść wniosek o zmianę.  
 
Wójt na spotkaniu grup roboczych mówiono, że przedsiębiorcy mają na bieżąco aktualizować 
dane o ilości miejsc wykorzystanych. Tak wynikało z interpretacji pracownika merytorycznego 
Związku. Zapisy w regulaminie Związku są w dużej mierze skopiowane Wojewódzkiego 
Programu.  
Pani Alina Ławicka poinformowała, że zgodnie z regulaminem deklaracje należy zmienić w 
terminie 14 dni od zaistnienia zmiany. Co do miejsc w lokalach w regulaminie mówi się o 15 
litrach na 1 miejsce, nie ma mowy czy wykorzystane, czy zarejestrowane. 
 
Wójt odpowiedział, nikt z przedstawicieli gmin tej kwestii nie podnosił. Interpretacja była taka, 
że deklaruje i zmienia na bieżąco ile jest miejsc wykorzystanych. 
 
Radna Mirosława Granica zwróciła uwagę, że zapominamy o wysokim obciążeniu parafii 
opłatą od miejsca pochówku. 
 
Pani Alina Ławicka odpowiedziała, że w piśmie to pytanie zostało zadane. Na roboczych 
spotkaniach nikt nie podnosił tej kwestii.  
 
Radny Przemysław Kotewicz – z tym zastrzeżeniem należy postąpić analogicznie.   
 
Radna Barbara Grzywacz zapytała, czy zapis określony w § 7 ust.1 zobowiązuje właścicieli 
nieruchomości zakupu nowych pojemników. 
 
Pani Alina Ławicka odpowiedziała, że nie. Właściciel ma obowiązek zapewnić tyle 
pojemników, aby ich ilość wystarczała do gromadzenia odpadów zgodnie z częstotliwością 
odbioru określoną w § 11.  
 
Radny Józef Szczepański zapytał, czy pojemniki trzeba będzie dostarczać do głównej drogi. 
 
Pani Ławicka odpowiedziała, że odpady segregowane będą odbierane jak do tej pory, 
natomiast odpady komunalne zmieszane będą odbierane bezpośrednio z posesji. 
 
Radny Szczepański – wszyscy płacić będą tak samo, a worki trzeba będzie dostarczą do 
określonych punktów, a właściciel posesji przy drodze pozostawia worki przy posesji. 
 
Pani Ławicka odpowiedziała, że opłata  jest za obsługę całego systemu. W tej chwili odpady  
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segregowane i nie segregowane odbierają dwie różne firmy. Za worki płaci Gmina. Od lipca 1 
podmiot będzie obsługiwał cały system.  
 
Radny Przemysław Kotewicz uważa, że  jeżeli to będzie jedna firma to na pewno odbierze 
wszystkie odpady z posesji. 
 
Przewodniczący – na dzisiaj mimo wątpliwości przyjmiemy uchwałę, ale wystąpimy  z 
pismem do wszystkich członków Związku, a przedstawiciele Gminy w Związku na 
najbliższym Zgromadzeniu spowodują, aby Związek udzielił odpowiedzi na pytania dotyczące 
cmentarzy i miejsc konsumpcyjnych i hotelowych. 
 
Pani Ławicka – pismo ma być adresowane do Zarządu Związku oraz do wszystkich gmin 
członkowskich. Zapytanie dotyczyć będzie określenia „15 l na miejsce” uściślić czy to jest 
miejsce wykorzystane, czy zarejestrowane oraz co z grobami opuszczonymi. 
 
Przewodniczący sugerował zaproponować w piśmie zmianę, że powinno być „miejsce 
wykorzystane” oraz, że 240 l od każdego grobu to dużo. 
 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
 
W głosowaniu Rada Gminy, 13 głosami „za”, przy 1 gł osie wstrzymuj ącym si ę podj ęła 
uchwał ę Nr XXXII/186/2013 w sprawie uchwalenia Regulaminu utrzymania czysto ści i 
porządku na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie. 
Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
 
Ad 13 
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt. 
 
Projekt omówiła Pani Ławicka. Przypomniała, jakie rozwiązania w uchwale, głównie 
dotyczące przyznania ekwiwalentu pieniężnego za adopcję bezpańskiego psa, przyjęły 
wspólne analizujące projekt.  
 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/187/2013  w 
sprawie przyj ęcia programu opieki nad zwierz ętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomno ści zwierz ąt na terenie Gminy Nowe Miasto Lubawskie w 2013 rok u. 
Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Ad 14 
Podjęcie uchwały w sprawie likwidacji Gminnej Biblioteki Publicznej w Nowym Mieście 
Lubawskim z/s w Gwiździnach.  
 
Przewodniczący poprosił Pan Wójta o wypowiedź. 
 
Wójt – tak jak wcześniej zdecydowaliśmy zamierzamy połączyć Gminną Bibliotekę z 
Gminnym Centrum Kultury, ale wcześniej trzeba podjąć uchwałę o likwidacji Gminnej 
Biblioteki. Faktycznie będzie to połączenie. W drugim wariancie można zlikwidować GCK i 
bibliotekę  i utworzyć nową instytucję kultury. Wójt poprosił radcę o wyjaśnienie kwestii 
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prawnej. 
 
W związku z tym, że radny Kotewicz opuścił obrady Sesji, Rada powołała na sekretarza 
dalszej części Stefana Ławickiego. 
 
Radca  prawny wyjaśnił, ze tę kwestię reguluje ustawa o bibliotekach. Ustawa mówi, że 
można dokonać połączenia, podziału, likwidacji biblioteki. Natomiast ustawa o organizowaniu 
i prowadzeniu działalności kulturalnej dopuszcza możliwość powołania instytucji kultury, ale 
również podziału tej instytucji, połączenia i likwidacji. Gmina wykonuje zadania własne w 
zakresie kultury tworząc tzw. instytucje kultury. W Gminie Nowe Miasto Lubawskie to 
Biblioteka Gminna i Gminne Centrum Kultury. Dotychczas były to dwie odrębne instytucje 
kultury ze swoją rachunkowością. Są to odrębne podmioty od Gminy. Biblioteka może 
stanowić samodzielną instytucję kultury lub wchodzić w skład innej instytucji. Rozpatrywano 
różne możliwości, chodzi głównie o racjonalizację wydatków. Przyjęto rozwiązanie, że 
likwidujemy jedną instytucję, a jej zadania przekazujemy drugiej istniejącej. Przy tym 
rozwiązaniu unikamy likwidacji obydwu instytucji. Zadania biblioteki zostaną przekazane do 
Gminnego Centrum Kultury. 
 
Przewodniczący rady oddał głos Dyrektorce Gminnej Biblioteki Publicznej. 
 
Pani Halina Kaczmarska podzieliła się swoimi spostrzeżeniami, które nasunęły się słuchając 
uzasadnienia likwidacji. Mówiła o negatywnych skutkach włączenia bibliotek w struktury 
Gminnego Centrum Kultury. Pan prawnik mówił, że zostanie biblioteka czyli, że zostanie 1 
biblioteka na terenie Gminy. Co to znaczy, że zostanie filia biblioteki. Czy biblioteki będą tylko 
wypożyczały książki, a pozostałej działalności nie będę prowadziły.  Stwierdziła, że biblioteka 
wchodząca w skład GCK nie będzie mogła aplikować do różnych projektów o środki. Nie 
będzie mogła przystąpić do projektu , który daje możliwość pokrycia w 70% kosztów remontu 
obiektów bibliotecznych, nie będzie można dalej uczestniczyć w programie Fundacja Orange 
dla Biblioteki, z którego korzysta każdego roku. Funduje koszty związane z Internetem. 
Problemy będą z uzyskaniem stażystów, bo np. w tym roku każdy pracodawca otrzymał 1 
osobę. Do Lokalnej Grupy Działania jako placówka nie samodzielna nie może startować.  
Nie rozumie zapisu w uzasadnieniu, że „Rozszerzenie działalności Gminnego Centrum 
Kultury daje możliwość pełniejszego wykorzystania zasobów kadrowych, materialnych…” 
Obecnie w bibliotekach pracuje 6 osób, na 3,83 etatu, w tym dyrektor.  Poprzez likwidację 1 
etatu – dyrektora pozostanie 5 osób na 2,83 etatu, w tym tylko 2 biblioteki są pełno etatowe 
w Gwiździnach i Jamielniku, pozostałe to ¼  lub 1/3 etatu. Bibliotekarze biorą udział w 
szeregu programach: „Program Rozwoju Bibliotek”, „Finansach w bibliotece”, „Cyfrowe 
Archiwa Tradycji” prowadzony przez Ośrodek „Karta”, w którym szczególnie zaangażowana 
jest bibliotekarka z Jamielnika. W każdej bibliotece są koła zainteresowań. 
 
Przewodniczący przerwał wypowiedź Pani Dyrektor i stwierdził, że sprawozdanie będzie 
przedstawione w innym terminie. 
 
Pani Kaczmarska stwierdziła jak można wykorzystać bibliotekarki do jeszcze innych prac. 
Angażują się o organizację różnych imprez na ich terenie. Poinformowała, że w ubiegłym 
roku ponad 16.000 osób skorzystało z komputerów w bibliotekach. Nie zgadza się ze 
stwierdzeniem u uzasadnieniu, że nastąpi „racjonalizacja wydatków przeznaczonych na 
kulturę, niższe koszty operacyjne, niż w przypadku realizacji dla każdej instytucji z osobna 
(zamówienia materiałów, opału, naprawy, obsługa informatyczna, strona internetowa itp.), 
obecnie biblioteka bez względu na niskie koszty nie stosuje zamówień publicznych do 
zakupu materiałów. Zasięga informacji telefonicznej.  
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Przewodniczący przerwał wypowiedź Pani Kaczmarskiej. Nie omawiamy działalności 
biblioteki. 
 
Pani Kaczmarska – chcę tylko wykazać, że nie oszczędzimy. Będzie 1 etat mniej. Czy 
Dyrektor będzie posiadał wykształcenie w zakresie bibliotekoznawstwa uprawniające do 
zarządzania biblioteką.  Co z internetową bazą danych książek. Dotychczas wykonywała to 
osobiście. Poinformowała na czym polega wprowadzanie danych o książce do bazy. 
 
Przewodniczący Rady odebrał głos Pani Dyrektor. Chętnie posłuchamy dlaczego włączenie 
bibliotek do GCK będzie niekorzystne dla Gminy. Nie może Pani kwestionować przyszłemu 
dyrektorowi, że nie zna się na bibliotekoznawstwie. To jest sprawa Wójta. Rada nie decyduje 
kto będzie dyrektorem.  
 
Pani Kaczmarska stwierdziła, że nie kwestionuje uprawnień dyrektora. Chciała tylko 
powiedzieć, czy wystarczy czasu, aby te prace wykonywał. 
 
Przewodniczący odpowiedział, że jest to sprawa Wójta i przyszłego dyrektora. 
 
Pani Kaczmarska wyraziła obawę, że ograniczając wydatki, biblioteki uwstecznią się lub 
zostaną zlikwidowane. 
 
Radna Bożena Hoppe zapytała jaki będzie status biblioteki w Gwiździnach, czy coś zmieni 
się. 
Wójt odpowiedział, że łączymy te dwie instytucje po to, żeby ograniczyć 1 etat dyrektorski. 
Dla mieszkańców nic się nie zmieni. Wójt stwierdził, że szanuje dorobek Pani Dyrektor 
Gminnej Biblioteki i prosił, aby uzasadnienia do uchwały nie interpretować jako 
podsumowania pracy Pani Dyrektor. Podejmując uchwałę trzeba uzasadnić przedstawiając 
powody, dla których podejmuje się taką decyzję. Decyzja nasza nie jest ewenementem w 
tym zakresie. Liczba bibliotek pozostanie ta sama. Mieszkańcy nie będą mieli ograniczonego 
dostępu. Taka zapadła decyzja na posiedzeniu Komisji, która racjonalizowała i analizowała 
wydatki na oświatę i biblioteki. Ta decyzja zapadła w czasie, kiedy pani Dyrektor przechodzi 
na emeryturę. Na pytania dotyczące aplikowania instytucji kultury do projektów 
bibliotecznych odpowiedzi udzieli Pan radca. 
 
Radca wyjaśnił, że biblioteka, która będzie wchodziła w skład GCK, będzie musiała spełniać 
rygory ustawy o bibliotekach. Zbiory biblioteczne będą musiały obsługiwać osoby z 
niezbędnymi kwalifikacjami. Połączenie nie oznacza, że będą obsługiwały osoby bez 
kwalifikacji. To będzie biblioteka funkcjonująca w ramach centrum kultury spełniająca 
wszystkie wymogi biblioteki publicznej.  Ustawa o bibliotekach w art. 18 ust. 3 mówi, że 
biblioteka może stanowić samodzielną instytucję kultury, albo wchodzić w skład innej 
instytucji kultury. Jeżeli ustawodawca ustalił, że są to równorzędne formy to nie możliwe, aby 
w programach unijnych dyskwalifikowano jedną z tych form. Należałoby sprawdzić jak jest w 
programach dofinansowanych ze środków unijnych, czy jest zapis, że mogą korzystać tylko 
biblioteki jako samodzielne instytucje.  
 
Radny Michał Szwechowicz stwierdził, że po raz kolejny jesteśmy nieprzygotowani do 
podjęcia uchwały. Taka konfrontacja powinna nastąpić wcześniej. Tak samo temat oświaty 
ciągnie się, a należałoby wysłuchać dyrektorów szkół w sprawie łączenia klas.  
 
Wójt odpowiedział, że trudno oczekiwać, żeby nauczyciele byli zadowoleni z powodu  
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łączenia klas. Spotkań komisji było ostatnio bardzo dużo, nawet były wnioski, że zbyt często. 
Sprawa bibliotek była dogłębnie analizowana na doraźnej komisji.  
 
Przewodniczący rady zapytał Dyrektora GCK czy jest zorientowany w jakich programach nie 
będzie mógł uczestniczyć.  
 
Dyrektor Andrzej Andrzejewski odpowiedział, że nazwa instytucji kultury aplikującej o środki 
nie jest istotna, badany jest statut jednostki i jej zadania.  
 
Przewodniczący stwierdził, że w związku z wątpliwościami, a jest jeszcze czas na podjęcie 
uchwały, proponował zdjęcie projektu uchwały z porządku obrad. 
 
W głosowaniu Rada jednogłośnie zdecydowała o zdjęciu uchwały z porządku obrad. 
 
 
Ad 15 
Podjęcie uchwały w sprawie podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwody 
głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych. 
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/188/2013 w sprawie  
podziału Gminy Nowe Miasto Lubawskie na stałe obwod y głosowania, ustalenia ich 
numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyb orczych. 
Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 
 
Ad 16 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie nadania nazw ulicom we wsi 
Jamielnik. 
 
Przewodniczący stwierdził, że dzięki tej uchwale kilka kolejnych domów będzie miało adresy 
z ulicą, ale pozostają jeszcze 2 domy ze starą numeracją i należy dążyć do tego, aby 
wszystkie domy miały nowe adresy. 
 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/189/2013 w sprawie  
zmiany uchwały w sprawie nadania nazw ulicom we wsi  Jamielnik. 
Uchwała stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 
 
Ad 17 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystania z 
obiektów sportowych Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie  oraz upoważnienia 
Wójta Gminy do ustalenia wysokości opłat za korzystanie z tych obiektów. 
 
Przewodniczący przypomniał, że zmiana polega na tym, że  w poprzedniej uchwale jest 
zapis, że LZS ma uprawnienia do zwolnienia w wysokości 50% przez 3 godziny w tygodniu, a 
stowarzyszenia korzystają bezpłatnie. Niektóre szkoły traktowały LZS jako stowarzyszenie i 
korzystały z sal bezpłatnie, a w niektórych jako LZS i korzystał odpłatnie.  Propozycja Komisji 
jest taka, że § 4 wykreśla się, a w § 5 pkt 2 LZS traktuje się jako stowarzyszenie i będą 
zwolnione z opłat 3 godziny tygodniowo.  
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały. 
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W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/190/2013 w sprawie  
zmiany uchwały w sprawie ustalenia zasad korzystani a z obiektów sportowych Gminy 
Nowe Miasto Lubawskie z/s w Mszanowie  oraz upowa żnienia Wójta Gminy do 
ustalenia wysoko ści opłat za korzystanie z tych obiektów. 
Uchwała stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
Ad 18 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie zwolnień od podatku od 
nieruchomości w ramach pomocy de minimis.  
Przewodniczący poinformował, że intencją zmian jest ograniczenie korzystania ze zwolnień. 
Projekt przygotowano w II wersjach: I mówi, że maksymalnie 10 lat oraz w pkt 9 proponuje 
się zapis, że „kolejny wniosek o udzielenie zwolnienia od podatku od nieruchomości 
określonego w niniejszej uchwale może zostać złożony po wyczerpaniu okresu zwolnienia 
objętego wcześniej złożonym wnioskiem”. Była o tym mowa na Komisji. W II wersji nie ma 
punktu 9. Interpretacja jest taka, że jeżeli otrzymał pomoc na 3 lata, a po roku okazuje się, że 
zatrudnienie zmniejszyło się i wtedy zwolnienie zostanie skrócone. W sytuacji, gdy 
zatrudnienie zwiększy się, to nie ma możliwości wydłużenia okresu zwolnienia. To jest 
nierównomierne traktowanie przedsiębiorców. Taka jest opinia radcy prawnego. 
 
Radny Michał Szwechowicz uważa, że nie powinno być możliwości składania wniosku w 
trakcie korzystania z ulgi, dopiero po wyczerpaniu. 
 
Radny Roman Brzeski uważa, że powinna być wybrana wersja korzystniejsza dla 
przedsiębiorcy.  
 
Przewodniczący poddał pod głosowanie obydwie wersji uchwały: 
- za II wersją o zmianie w brzmieniu  „Podatnik korzystający ze zwolnień od podatku od 
nieruchomości określonych w niniejszej uchwale może z nich korzystać maksymalnie do 10 
lat.” 
Za tym rozwi ązaniem głosowali wszyscy obecni radni – 13 osób. 
 
Odczytał projekt uchwały. 
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/191/2013 w sprawie  
zmiany uchwały w sprawie zwolnie ń od podatku od nieruchomo ści w ramach pomocy 
de minimis.  
Uchwała stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
 
Ad 19 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany „Programu inwentaryzacji i usuwania wyrobów 
zawierających azbest na lata 2010-2032 dla Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie”. 
 
Zmiany omówiła Pani Alina Ławicka. W dotychczasowym Programie przyjęto zapis, że 1 m2 

płyty azbestowej waży 11 kg, a faktycznie waży około 16 kg. W sytuacji, gdy Gmina korzysta 
z dofinansowania Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na utylizację, byłoby to 
mniej korzystne.  
 
Pytań nie zgłoszono. 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały.  
W głosowaniu Rada Gminy jednomy ślnie podj ęła uchwał ę Nr XXXII/192/2013 w sprawie  
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zmiany „Programu inwentaryzacji i usuwania wyrobów zawieraj ących azbest na lata 
2010-2032 dla Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w Msz anowie”. 
Uchwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
 
Ad 20 
Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 
awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez Gminę Nowe Miasto Lubawskie 
stanowi załącznik nr 16 do protokołu.  Przedstawiła je Dyrektor Gminnego Zespołu Oświaty. 
 
Ad 21 
Odpowiedzi na zapytania i wnioski. 
Wójt uzupełnił odpowiedzi na zapytania i wnioski z poprzedniej Sesji: 

W związku z pytaniem Pani Radnej Mirosławy Granicy dotyczącym złej jakości wody z 
publicznej sieci wodociągowej Pan Prezes Zakładu Usług Komunalnych Sp. z o. o. 
poinformował, że przykry zapach związany jest z chlorowaniem wody. 

Pana sołtys Roman Jadanowski zgłosił problem utrudnionego przejazdu na drodze 
nad jeziorem w Radomnie. Specjalista ds. dróg Paweł Oelberg zapoznał się z problemem na 
miejscu, jednak o sposobie jego rozwiązania zdecyduje gdy ziemia ulegnie rozmrożeniu.  
 Sołtys Chrośla Marek Miecznikowski wnioskował o podcięcie gałęzi na drodze w 
kierunku Pustek (od Chrośla i do Pana Lewickiego). Zadanie zostało zrealizowane. 

Radny Przemysław Kotewicz ponowił wniosek o zmianę godzin świecenia lamp. 
Obecnie oświetlenie uliczne jest wyłączone od godziny 24:00 do 4:00, natomiast Pan radny 
zaproponował wyłączenie oświetlenia od godziny 23:00 do 5:00. Wniosek Pana radnego 
zostanie zaopiniowany na najbliższym wspólnym  posiedzeniu komisji Rady Gminy.  

Pan Radny Wiśniewski zapytał, czy przewiduje się zebranie wiejskie w Nawrze w celu 
uchwalenia Planu Odnowy Miejscowości w związku ze złożonym wnioskiem o 
dofinansowanie inwestycji z LGD. Podinspektor Judyta Witkowska stwierdziła, że do złożenia 
wniosku o dofinansowanie z LGD nie jest wymagany Plan Odnowy Miejscowości. 
 
Odpowiedzi na zapytania zgłoszone na dzisiejszej Sesji: 
Wójt odniósł się do krytycznych słów dotyczących realizowanych inwestycji. Stwierdził, że 
biorąc pod uwagę dużą ilość inwestycji realizowanych w 2012 roku mogą zdarzyć się 
problemy. Rada była poinformowana o tym, że nie było środków w budżecie na uregulowanie 
należności za wybudowanie drogi Jamielnik-Gryźliny. Nie było ich dlatego, że nie wpłynęły 
środki unijne na budowę kanalizacji w Bratianie. W budżecie na 2012 takie właśnie 
rozwiązanie zostało przyjęte. Zrealizowanie I etapu budowy kanalizacji z wiadomych 
przyczyn było niemożliwe do zrealizowania, o czym wielokrotnie radni byli informowani.  
W sprawie projektu realizowanego w oświacie Wójt wyjaśnił, że w sierpniu został rozpisany 
przetarg. Wielokrotnie wysyłana była informacja do szkół o możliwości wzięcia udziału w 
konkursie, ale nie było zainteresowania wśród nauczycieli. Z uwagi na krótki czas nie było 
możliwości zrealizowania wydatków w wysokości 70%. Jednocześnie nie było możliwości 
wyboru nauczycieli bez przetargu. Błędy nie wynikają z nieudolności. W sprawie działalności 
strażnika, Wójt odpowiedział, że nawet gdyby pomieszczenie było wyremontowane, to brak 
przeszkolenia uniemożliwiałby właściwą pracę. Strażnik ukończył szkolenie w połowie 
grudnia. Poinformował, że nie było powodu, aby wyciągnąć konsekwencje służbowe wobec 
pracowników za niedopełnienie obowiązków lub złe wykonanie.   
Na pytanie sołtysa Jadanowskiego, czy będą naprawiane drogi, Wójt odpowiedział, że skala 
potrzeb jest ogromna. Drogi będą naprawiane, ale na mniejszą skalę, aniżeli w dwóch 
poprzednich latach dlatego, że nie ma odpowiednio dużych środków zarezerwowanych na  
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transport tłucznia. Materiał jest jeszcze do dyspozycji.  
 
Z powodu konieczności opuszczenia Sesji przez Przewodniczącego Rady, dalszą część 
obrad prowadziła Wiceprzewodnicząca Rady Barbara Grzywacz.  
 
Dalej Wójt odpowiadał na zapytania. Pan sołtys Jadanowski pytał, kto odpowiada za 
odśnieżanie i kto wybrał podmioty. Wójt odpowiedział, że podmioty wybierane są w drodze 
konkursu. Drogę na Tabory odśnieża Pan Ewertowski.  
 
Sołtys Jadanowski wyjaśnił, że chodzi mu tylko o dyspozycje, które wydawał Pan Oelberg. 
Poinformował, że o godz. 7-mej interweniował u Pana Oelberga, że drogi są nie odśnieżone, 
a dzieci muszą iść do szkoły. Odpowiedział mu, że to Pan Bielecki i interweniował u niego i 
jak zadecydował, żeby odśnieżyć, to już było za późno.  
 
Wójt odpowiedział, że jedyną osobą odpowiedzialną za odśnieżanie jest Pan Oelberg. W 
umowie z podmiotami, które odśnieżają jest wymóg, że na godz. 6-tą drogi mają być 
przejezdne. Wójt wyjaśni ten przypadek i precyzyjnych informacji udzieli na następnej Sesji. 
W sprawie kupna kruszywa z torowiska Smolniki-Iława Wójt poinformował, że ze względu na 
to, że Gmina dysponuje tłuczniem wcześniej zakupionym, odstąpiono od zakupu.  
 Wójt przekaże do realizacji sprawę migających lamp w Jamielniku k/masarni, o czym 
zgłosiła radna Mirosława Granica. Radna pytała także, kiedy w Jamielniku pojawią się tablice 
z nazwami ulic Wójt odpowiedział, że rozpisywany jest przetarg na wykonanie tablic.   
 W sprawie spotkania z przedstawicielem fermy wiatrakowej Wójt odpowiedział, że 
został poinformowany o prowadzeniu rozmów z rolnikami i pomiarach wietrzności, przelotu 
ptaków w rejonie Chrośla, Gryźlin, Nowego Dworu i Skarlina. Firma nie posiada jeszcze 
żadnych uzgodnień. Chodzi o rozproszoną lokalizację 5 wiatraków.   
 Radny Michał Szwechowicz wnioskował o równanie dróg w Bratianie. Prace równania 
dróg będą rozpoczęte w bieżącym tygodniu, również w Kaczku.  
 
Radny Michał Szwechowicz wnioskował, aby następną inwestycją drogową była budowa 
ulicy Osiedlowej i Welskiej. Osiedle ma już 30 lat.  
 
Wójt odpowiedział, inwestycje drogowe będą typowane podczas opracowania projektu 
budżetu. 
W sprawie mostu Wójt poprosił radcę prawnego o udzielenie odpowiedzi.  
Pan radca odpowiedział, że informacje radni otrzymali wcześniej, dzisiaj w sprawozdaniu 
mówił Wójt. Zapytał, czy ktoś chciałby zadać pytanie w sprawie mostu w Bratianie.  
 
Radny Zdzisław Domżalski zapytał, czy od wyroku można odwołać się. 
 
Radca odpowiedział, że jest to wyrok sadu I instancji i apelacja przysługuje. Sentencja 
wyroku brzmi, że sąd oddala powództwo w sprawie z powództwa Marioli Katkowskiej 
przeciwko Gminie Nowe Miasto Lubawskie o zapłatę i zasądza od powoda na rzecz 
pozwanej Gminy Nowe Miasto Lubawskie kwotę 180 zł tytułem zwrotu kosztów procesu. 
Radca przytoczył treść powództwa. Dotyczyło ono zasądzenia od Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie kwoty 1.000 zł tytułem odszkodowania za bezumowne korzystanie z mostu 
drogowego położonego w Bratianie za okres od 1 do 31 stycznia 2003 roku. Przy takiej 
wartości sporu sąd oblicza koszty procesowe. Pan Katkowski nalegał, aby Gmina kupiła od 
niego ten most za 130.000 zł, a jeżeli nie, to skieruje sprawę do sądu. Jeżeli wygrałby tę 
sprawę, od razu wystąpiłby do Gminy o zapłatę odszkodowania za cały okres – 10 lat około  
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130.000 zł. Wyjaśnił dlaczego pozew został złożony o tak niską stawkę. Sąd rozstrzygał 
zasadę, czy się należy odszkodowanie, czy nie.  
 
Wójt poinformował, że sąd uznał, iż most nie leży na nieruchomościach będących własnością 
Państwa Katkowskich, ale nie jest również własnością Gminy.  
 
Radca prawny wyjaśnił, że w 2002 roku Państwo Katkowscy nabywając nieruchomości w 
Bratianie, nabyli również most będący przedmiotem obrotu w poprzednich latach, co zostało 
zapisane w akcie notarialnym. W akcie nie wymieniono wartości poszczególnych składników, 
jedynie ogólną kwotę, za którą nabyli. Most był w wpisany w starej księdze wieczystej, teraz 
w nowej elektronicznej nie ma.  
 
Pan sołtys Sienkowski wnioskował, aby zadbać o rowy przydrożne Wójt odpowiedział, że 
przekaże wniosek Panu Oelbergowi do realizacji.  
W sprawie segregacji śmieci, Pani Ławicka wcześniej omówiła zagadnienie. 
W sprawie utwardzenia placu manewrowego w Bratianie Wójt odpowiedział, że konieczna 
jest dokumentacja techniczna. Uważa, że wcześniej trzeba zdecydować o priorytetowych 
zadaniach w tej wsi. 
Pani radna Grzywacz wnioskowała o poszerzenie drogi – ulicy Żurawiej, którą Gmina nabyła. 
Wójt odpowiedział, że na razie nie ma tam problemu przejazdu, ale jeżeli pojawi się na 
pewno zostanie rozwiązany.  
Pani radna Sieńska zgłosiła problem dużego hałasu, który powodują bezpańskie psy 
umieszczone w ZUK. Gmina weźmie to pod uwagę. Spośród 3 psów, które tam były, 2 
zostały oddane do schroniska. Koszt umieszczenia psa w schronisku wynosi 750 zł mimo to 
wcześniej nie było miejsc.  
 
Radna Sieńska wyjaśniła, że mieszkańcy obawiają się, że psy wydostaną się z kojców.  
 
Wójt odpowiedział, że nie powinno dojść do takiej sytuacji. W związku z tym, że pozostał 1 
pies, dużego hałasu nie powinno już być. 
 
Pani sołtys Ewa Makowska zgłaszała, że dzieci z Tylic dowożone są do gimnazjum drogą 
polną pomiędzy Tylicami, a Gwiździnami. Wójt odpowiedział, że sprawę wyjaśni, ale na 
pewno nie będzie akceptacji, bo zagraża bezpieczeństwu dzieci. Wójt prosił o zgłaszanie 
takich problemów na bieżąco.  
 
Pan sołtys Dąbrowski z Gwiździn wnioskował o naprawę studzienki na działce Pana 
Sargalskiego i Kowalskiego odpowiedział, że w pierwszej kolejności podejmie działania w 
celu sprawdzenia, kto jest właścicielem studzienki. 
W sprawie naprawy drogi na cmentarz, bo jest nieprzejezdna. Sołtys wskazał źródło 
sfinansowania, ale jak mówiła Pani Skarbnik, w pierwszej kolejności trzeba zarezerwować 
środki na dokończenie kanalizacji w Bratianie. Decyzje w zakresie budowy dróg będą 
podejmowane wspólnie. 
 
Radny Brzeski pytał o ekonomiczne względy eksploatacji gazu łupkowego, Wójt 
odpowiedział, że nie ma dokładnych wyliczeń. W tej chwili oczekujemy na informację, czy te 
złoża na pewno są.  
 
Radny Kotewicz pytał, czy w tym roku będą realizowane wspólne inwestycje z powiatem 
nowomiejskim Wójt odpowiedział, że tak. W budżecie zarezerwowane jest 87.000 zł, w  
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poprzednich latach było więcej, ale Gminy obecnie nie stać na więcej. 
  
 
Ad 22 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Wiceprzewodnicząca rady Gminy Barbara 
Grzywacz zamknęła obrady XXXII Sesji Rady Gminy Nowe Miasto Lubawskie z/s w 
Mszanowie. 
 
 
sekretarze obrad:                                                Przewodniczący Rady Gminy  
 
Przemysław Kotewicz                                              Roman Biegajski 
 
 
Stefan Ławicki                                                   Wiceprzewodnicząca Rady Gminy 

      
    Barbara Grzywacz 


